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הכוח לחיות
אחים יקרים, תסלחו לי אבל השבוע זה לא יהיה 
מאמר, אלא זה יהיה מכתב חיזוק. בתוך עמי אנוכי 
יושב, ואני זוכה להיפגש עם הצרות והמצוקות של עם 
ישראל על בסיס יומי, כך שאני מרגיש את ה"דופק" של 

עם ישראל. תמיד שמעתי 
להתמודד  קשיים  על 
עם החיים, אנשים ונשים 
שבורים כתוצאה מתלאות 
החיים שכבר מאבדים את 
הכוח לחיות, אבל לאחרונה 

לצערי זה מתגבר והולך.

 אֵלֶי לכתוב  ברצוני 
ואחת  אחד  לכל   ,ִוְאֵלַי
שכבר מרגיש שאין לו כוח 
בדמע  כותב  אני  לחיות. 
כול  שקודם  אוהב  מלב 
מרגיש היטב את כאבכם 
ואת כל ייסורי הנפש שלכם 

ומשתתף בצרתכם.

ובאמת זהו מכתב חיזוק 
לכל אדם באשר הוא, כי 
איבד  לא  שעדיין  מי  גם 
לחיות,  הכוח  את  לגמרי 
יכול מאוד להיות שבתוך 

תוכו הוא מיואש מהחיים ולא מוצא בהם טעם והוא רק 
ממשיך "לא למות" והוא לא חי באמת. החיים מָרִים לו 
והוא לא חווה את המתיקות המלאה שיש לחיים האלה 
להציע לכולנו. גם לכם המכתב הזה ייתן חיים חדשים.

מה שאכתוב נכון לכל סוג של משבר נפשי, זוגי או 
כלכלי, או כל דבר אחר. אבל אקח את הדוגמה מאחד 
הדברים השוברים ביותר שהוא משבר זוגיות ואהבה 

נכזבת. כמעט כל אחד מכיר את ההרגשה הקשה של 
איבוד חבר קרוב, איבוד בן זוג, אכזבה ממערכת יחסים, 
מערכת יחסים שמסתיימת באופן חד צדדי, גירושים, 
תחושת בגידה ועוד. ההרגשה היא שהלב מרוסק ושאין 
עוד בשביל מה לחיות. זה 

כאב עמוק מיני ים.

הכוח  את  לקבל  כדי 
אל  עיני  אשא  והחיזוק, 
ההרים, אל דמויות ההוד 
של עמנו, אל רחל אמנו 
ע"ה. והדברים בנויים על 
דברי חז"ל במדרש. רחל 
חיה בבית  אמנו הצדקת 
חשוך.  ובמקום  חשוך 
אחד  אדם  שם  היה  לא 
שהתאים לרמה הרוחנית 
שלה.  הסיכוי שלה להקים 
את הבית הראוי לה עם 
האדם הראוי לה היה שואף 

לאפס.

ויום אחד זה קרה, הגיע 
לחרן האדם היחיד בדור
האדם  לה,  התאים  שכן 
באור  שחי  יחיד  הכמעט 
ה'. לשניהם היה ברור שהם נועדו להקים יחד את בית 
ישראל. התקוות והציפיות גם האישיות וגם הרוחניות 
הרקיעו שחקים. שבע שנים של המתנה עברו עליהם 

כימים אחדים.

בערב הגדול, לבן הארמי מלביש את רחל ככלה, היא 
יושבת באפיריון, הצלמים מצלמים, התזמורת מנגנת, 

כולם רוקדים והכלה במרכז, והנה מגיע חדר הייחוד.

רגע לפני חדר הייחוד לבן מכבה את האורות, דוחף 
את רחל החוצה ומכניס במקומה את לאה אחותה. 

אין עושק בעולם גדול מזה. אין אכזריות גדולה מזו.

רחל ויעקב ידעו עם מי יש להם עסק והכינו את עצמם 
לכל תרחיש והיו להם סימנים  מוסכמים. התרמית של 

גדול הרמאים לא הייתה מחזיקה אפילו דקה.

אבל, התכנון הזדוני נודע לרחל זמן קצר לפני האירוע, 
ספורים  רגעים  ההתרגשות,  בשיא  ההכנות,  בשיא 
לפני ששאיפת חייה והחלום הממשי של שבע השנים 
האחרונות – מתגשמים לנגד עיניה. וברגע שבו הכול עשוי 
להתנפץ, היא יכולה להיות בטוחה בעצמה שהמזימה 

לא תצלח, הסימנים ביניהם ערוכים מראש.

רחל יכולה להיות רגועה – אבל על הכף עומדת 
אחותה. כאשר רחל מוותרת לאחותה ומוסרת לה 
את הסימנים, זה לא רק שהיא מנפצת במו ידיה את 
חלום חייה, אלא היא למעשה מוותרת על החיים. כי אין 
בעולם עוד אדם שֶׁיִּשְׁוֶה ליעקב, ואולי היא לא תתחתן 
בכלל, וגרוע מכך, אולי היא תיפול לחלקו של עשיו 
הרשע. לא מדובר כאן בלוותר על גלידה, ואפילו לא 
בלוותר על החיים, אלא מדובר כאן בלהפוך את החיים
במאה ושמונים מעלות, מאיגרא רמה לבירא עמיקתא, 

מאור לחושך.

אם בשבוע שעבר כתבתי על עקידת יצחק, המעשה 
של רחל באיזה שהוא מקום היה גדול אפילו מעקידת 
יצחק. לא לחינם רחל היא זו שבכוחה לבטל את כל 

הגזירות מעם ישראל בתפילותיה.

כאשר אתה עובר משבר, מי יוכל לחזק אותך? הרי 
זה שמחזק אותך לא עבר את זה בעצמו, הוא לא 
באמת יודע מה עובר עליך, הדברים שלו לא יכולים 
לחדור לך אל הלב. אבל רחל אמנו יכולה להבין כל 
אחד וכל אחת. היא זו שעברה את משבר חייה, ואולי 
את המשבר הגדול והעמוק ביותר בעולם. והיא האימא 
הטובה שמרגישה את הצער של הבנים והבנות יותר 

מאשר הם מרגישים בעצמם.
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כאשר אתה עובר משבר, מי 
יוכל לחזק אותך? הרי זה 
שמחזק אותך לא עבר את 
זה בעצמו. אבל רחל אמנו 
יכולה להבין כל אחד וכל 
אחת. היא זו שעברה את 

המשבר הגדול ביותר בעולם. 
והיא מרגישה את הצער 

של הבנים יותר מאשר הם 
מרגישים בעצמם.



סמכות הורית ומשמעת פרק ו'

הורים יקרים, בשבוע שעבר, הכרנו סיבה/סוג נפוץ של 
"אי-ציות", דיברנו על "אי ציות להורים, מתוך התנגשות 
של רצונות". אנחנו דורשים משהו, והילד, מתעכב, מורח, 
מתעלם ואפילו מסרב. יש לכך סיבה, גלויה או סמויה. 

המטרה היא: להבין את המניעים של סירוב הילד 
לציות, ומתוך תובנות אלו נלמד ביחד בע"ה 

דרכי התמודדות חינוכיים. הזכרנו שזה 
אמנם טבעי מאוד להיפגע כאשר 
אנחנו קוראים לילד, או דורשים ממנו 
לבצע מטלה מסוימת- והוא מתעלם 

או מסרב, אך התגובה שלנו צריכה 
להיות מכילה ואחראית.

מטרתינו היא חינוך. ומחנך צריך להיות סבלני, 
לפעול בחכמה, לדעת מה לעשות, ולבנות תוכנית 

טיפול.

 מה עומד אחרי ההתעלמות

כאשר נניח לרגע את ה"חוצפה" של הילד באי הציות 
להורים, וננסה להבין מה עומד אחרי ההתעלמות של 
הילד: פשוט- יש כאן קונפליקט בין רצונות שונים. אתם 
רוצים שהילד יאכל, ואילו הוא מעוניין להמשיך את 
המשחק. זה לא שהוא לא רעב, הוא אפילו רעב מאוד, 
אבל הוא שקוע במשחק. מה אנחנו כהורים עושים? 
ישנם שני סוגי הורים, שפועלים בצורה לא תועלתית.

הורה א': מכריז על מלחמת כוחות. מי שיותר חזק- 
מנצח!  

אותו  לקנות  ומנסה  הילד  את  משכנע  ב':  הורה 
בהבטחות ופרסים. 

במידה והילד טיפוס עם עקרונות, כאשר נחייב אותו 
בכוח: על ידי צעקה, משיכה, החרמת המשחק, איום, 
הכאה וכדו' שיפסיק עכשיו ומיד את המשחק ויבא, יצרנו 
אצלו אוטומטית יצר התנגדות ומלחמה על כבודו, בגלל 
שהוא היה שקוע במשחק. במידה והילד טיפוס עדין 
וחלש, כאשר נחייב אותו בכוח בד"כ הילד ייכנע, אבל 
יבוא בלא חשק תוך כדי הבעת התמרמרות, פרצופים, 

השמעת קולות וכדו' ופעמים ואפילו יעיז ויתנגד.

בשני סוגי הילדים אמנם הילד "נכנע" בסופו של דבר, 
אבל לא בגלל שהוא "רצה" לשמוע בקולנו, אלא בגלל 

שחייבנו אותו ושוב הפסדנו את הפעולה החינוכית.

נחנך בעדינות!

במידה ואנו מבינים את הילד ואת ה"קונפליקט" שהוא 
נמצא בו ויש לנו מטרה "לחנך" אותו לעשות את רצוננו 
ולא "לכפות" עליו את רצוננו נשתמש ב"שיטת-העידון". 
נעשה לילד הכנה קודמת, בכדי לא "להתקיל" אותו 
ולהביאו למצב של חוסר ציות. נבצע תזכורת 
ונודיע לו: "משה, השעה עשרה לשבע. בעוד 
10 דקות מתחילה ארוחת הערב, תזדרז 
לסיים ולאסוף את המשחק". נסו אפילו 
בשלב ראשוני להתפשר עם הילד, 
תעזרו לו להתחיל לאסוף או תצמידו 
לו את אחד האחים, בתנאי שאז יבוא 
ישר לשולחן. במידה והשתמשתם ב"שיטת 
העידון" כיבדתם את הילד, לא זלזלתם, גערתם, 
צעקתם או איימתם עליו ובכל זאת הוא "ציפצף" 
ולא אסף את המשחק, בשעה שבע תתחילו לאכול 
בלעדיו, התעלמו ממנו וממעשיו וכשיגיע אח"כ לשולחן 
אל תאפשרו לו להשתתף בארוחה. תבהירו לו בצורה 
חד משמעית: "משה, אמא מאוד אוהבת אותך, אך 
בבית שלנו יש חובות וזכויות. ארוחת הערב מתחילה 
בזמן שאמא החליטה, וזה זמן ידוע וקבוע, הזכרתי לך 
והיית צריך לאסוף את המשחק בזמן ולהגיע לשולחן 
בשעה שבע.  עכשיו תמתין בחדר עד שנסיים את האוכל 
ואח"כ אכין לך פרוסה עם משהו. חוץ מזה שהפסדת 
את ארוחת הערב עם כולם, במהלך היומיים הבאים 

אני לא מרשה לך לשחק במשחק".

תקיף ולא תוקפן

אתם לא חייבים להשתמש דווקא בצורה הזו, אך אתם 
כן חייבים להיות מעשיים והחלטיים. אם נהיה בע"ה 
תקיפים (לא תוקפנים) בביצוע ההחלטות, הילד יבין 
שיש כאן מי שמנהיג את הבית והוא לא יכול לעשות ככל 
העולה על רוחו. לאחר שעברו היומיים של העונש, נשוחח 
איתו ונזכיר לו מה קרה (בלי לדוש הרבה בבעיה) נבהיר 
לו את החלטתנו והוא יפנים ויבין "שמשתלם" לו לבצע 
את רצוננו. בילד בוגר יותר אפשר להוסיף ולעבוד איתו 
על הגדרת זמנים. נגיד לו: משה, בזמן שיש לך לשחק, 
אנחנו לא מפריעים לך, אבל בזמן שנועד לאוכל אתה 
מוכרח לסיים ולהגיע. תדע, שההתנהגות שלך גוררת לך 
הפסדים. למשל, זמן ארוחת הערב היא בשבע. בשעה 
שבע וחצי כולם מסיימים את האוכל והמטבח מנוקה 
ונסגר. לאחר זמן זה אין אפשרות כבר לשבת ולאכול 

בו. חשוב להסביר לו בדוגמא: שזה מצחיק לכעוס על 
נהג האוטובוס אם הוא יצא מהתחנה בזמן ורק אנחנו 
איחרנו להגיע. במידה ו"נרחם" על הילד ולא נעמוד על 
העונש החינוכי שהוא קיבל, הפסדנו את חינוך הילד 

מרצוננו החופשי. לכן חינוך חייב להיות עקבי וברור.

חשיבה חיובית

דבר נוסף, כשאנו חושבים שהילד מתנהג בצורה 
מסוימת כי הוא רוצה להציק, להרגיז ולעצבן אותנו, או 
סתם לזלזל, לצערי לא נוכל להיכנס אל ליבו ולפעול 
לשינוי. אולי יהיה שינוי בהתנהגותו בצורה זמנית, אך 
רצון  מתוך  מבפנים,  להיות  לעולם  יוכל  לא  השינוי 
להשתנות ומתוך אהבה להורים. כאשר השינוי יהיה 
כלפי חוץ, הוא לא יוכל להחזיק מעמד. חכמינו לימדו 
אותנו: "אהוב את הבריות ומקרבן לתורה". כדי לשנות 
את השני, כדי לשנות את התפיסה שלו צריך לאהוב 
אותו. לאהוב זה להבין אותו, לסלוח לו על העבר וללמוד 

לפתוח כל יום דף חדש.

לסיכום

נזכור את "תהליכי" החינוך של השבוע: נאהב את 
הילד, נבין את הקונפליקט, נעמוד על החלטותינו, לא 
נפחד להעניש כשצריך, נשוחח על הבעיה ביחד ונמצא 
לה פתרונות, נתחיל תמיד דף חדש ונפרגן הרבה על 

כל הצלחה!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

איש אחד נכנס לחנות בעלי חיים על מנת 
למצוא תוכי כישרוני. ניגש אליו המוכר והציע: 
"יש לי בדיוק מה שאתה צריך. תוכי מגניב 
ביותר - כשמושכים לו ברגל שמאל - הוא מדבר 
אנגלית. כשמושכים לו ברגל ימין, הוא מדבר 
עברית" האיש הופתע ושאל את המוכר: "מה 
קורה אם אני מושך לו בשתי הרגליים?" לפתע 
התוכי צעק: "תחשוב קצת אם אתה מושך לי 

בשתי הרגלים אני נופל...

העלון מוקדש
להצלחת, רפוש ונחת

הרב שלום בן ימנה הי"ו
והרבנית מרים ורדה בת מרסל תחי'

תרומת משפחת נ.

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת



רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה

תודה על אבידה מסוג מיוחד

קוראים לי מירי י.

ורציתי לספר לכם- העלון היקר את הסיפור 
תודה שלי-

לפני כמה ימים רציתי לקחת את אחי 
הקטנים לגינה, אני בגיל שכבר יכולה 

להיות מספיק גדולה כדי לעשות 
את זה וגם אמא שלי תמיד 
אומרת לי שאני בוגרת והיא 
סומכת עלי שאני יודעת לחזור 

בדיוק בשעה שאמרה לי.

ובכן, התארגנו ליציאה, התלבשנו 
טוב ומיהרנו לצאת החוצה, כשפתאום 

אני מגלה שאחותי הקטנה איננה, התחלתי 
לחפש אותה בכל הבית ולא רק אני- כולנו 
כבר חיפשנו אותה ולא מצאנו, פתאום אנחנו 

רואים את דלת הבית- פתוחה לרווחה.

אמא שלי ירדה איתנו לחפש אותה וקראנו 
לה בקול אך היא לא נמצאה.

זה כבר היה טיפה מפחיד, כבר חשבתי בלב 

שלי- מה אם לא נמצא אותה? ח"ו.

עברה כבר שעה ועדיין לא מצאנו, אמא שלי 
כבר חשבה להתקשר למשטרה. ואז נזכרתי 
בכל הסיפורים שקראתי בעלון "חוט של חסד" 

על התודה שעוזרת תמיד.

התחלתי לומר תודה, ככה ברחוב 
- על שהשם נתן לי אחות מתוקה 
נאבדה,  שאחותי  זה  על  כ"כ, 
על זה שעדיין לא מצאנו אותה, 
אמרתי להשם תודה גם על כל 
החששות שלי והפחד שהתגנב לי ללב.

וניסיתי בכל הכח לומר תודה באמת, כי 
כנראה זה מה שהשם רוצה.

הייתי כל כך עסוקה בתודה, שלא שמתי לב 
שאני שומעת קול בכי מוכר, הסתובבתי אחורה 
ומצאתי את אחותי, היא הייתה מבוהלת קצת, 
הלכתי וחיבקתי אותה חזק, ואמרתי "מזמור 

לתודה".

אמרתי תודה ומצאתי

ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

בכתיבתן  שוות  מילים  שתי 
ובניקודן. שם מקום – בראשונה, ומקל פלאים 

– באחרונה.

תשובה פרשת חיי שרה: 3 פעמים, (1) אליעזר לוקח 10 גמלים 
למסעו (בראשית כד י). (2) אליעזר נותן לרבקה שני צמידים במשקל 
10 שקל זהב האחד (בראשית כד כב). (3) משפחתה של רבקה 
רוצה שהיא תישאר בביתם לפחות 10 חודשים לפני שתינשא 

ליצחק (בראשית כד נה) 

הזוכה: אשר גליק. רחובות.

פתרונות יש לשלוח למייל
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252
יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת חיי שרה: אלישבע ישראלי, י-ם.

מדור ילדים
שעשועון מגוון



המחלה הובילה לחישוב מסלול מחדש

סיפור השגחה פילאי המלווה הרפתקאות עד לישועה השלימה.

לפני מספר שנים השתתפתי בערב שאירגנה חברה, בסוף 
הערב רכשתי את הספר גן האמונה של הרב שלום ארוש 
שליט"א. כשהגעתי לבית הנחתי את הספר בספריה, שם ישב 

כמעט שנה עד שקיבלתי איתות משמים.

 לאחר שנה גילו לי את המחלה, לפני צאתי לאשפוז לקחתי את 
הספר איתי... במהלך ימי האשפוז קראתי את 
הספר הלוך וחזור, גיליתי עולם חדש. הבנתי 
שאני רחוקה מן המושג "אמונה", "תפילה" 
ובכלל רחוקה מקשר עם בורא עולם. חיזקתי 
את עצמי "אבא שבשמים רוצה אותי קרובה 
אליו, מאמינה". התחלתי ליישם את הנלמד. 
איך הרב ארוש אומר :"מי שמאמין בבורא 

עולם מדבר איתו".

 הדבר הראשון פתחתי ערוץ ישיר עם 
כל  וקודם  לדבר  התחלתי  עולם.  בורא 
אותם להודות. הודיתי לו מה שלא הודיתי 

לו מעודי על כל פרטי פרטים הטובות שעשה ועושה עימדי 
עד הגיעני הלום. ביקשתי את עזרתו לעבור את כל התהליך 
הזה מתוך אמונה וביטחון בו יתברך שהכל לטובה, ושאזכה 
לראות זאת במוחשי. כמובן המשכתי את הקשר עם בורא 
עולם יומיום. עם הזמן הרגשתי הרגשת ביטחון ורוגע נוסכת 
אותי, הימים הבאים שלא היו כ"כ קלים עברו עלי ברגיעות 
וצלילות הדעת, עד שהתנהגתי בחיי היומיום כאדם בריא לכל 
דבר. לאחר תקופה נוספת עברתי סדרת בדיקות לא נעימה 
שהתשובות אליה היו לא ממש משמחות. בכל אופן התחזקתי  

בתודה ואמונה והמשכתי  לדבר עם אבא שבשמים. בעקבות 
הבדיקות קבעו לי תור נוסף לניתוח. עד אז המשכתי בתפילות 

והתחזקות באמונה.

 יום הניתוח הגיע, אני עומדת לצאת מהבית כשהתיק על 
שכמי, הטלפון מצלצל. עניתי. על הקו הציגה עצמה נציגת 
חוט של חסד של הרב ארוש שליט"א, אשר 
ברכה אותי על תרומתי למוסדות. לקח לי זמן 
להיזכר על איזה תרומה היא מדברת. "אה... 
זאת התרומה שחתמתי לפני שנה". אמרתי. 
הנציגה חיזקה אותי ואמרה לי: "צדקה תציל 
ממוות, היי בטוח וסמוכה כי בזכות תרומתך 
בעזרת ה' הכל יעבור בהצלחה." התרגשתי 
מהסימנים ששולח לי השי"ת, הרגשתי חיבור 
של ממש והלכתי לניתוח ברוגע ושלווה. את 
שרשרת הניסים שאפפה אותי באותו היום אי 
אפשר לתאר. ניתוח שאמור היה להיערך 7

שעות התקצר לשעה וחצי. ההתראות מפני 
השלכות הניתוח והיזיקים שאמורים להיות מכך- התבררו 
כבטלות ומבוטלות. הרופא יצא כשהוא פעור פה משלל הניסים 
שחווה באותו היום. הניתוח הזה, בחסדי השם היה קץ למחלה 
הנוראה. אבל אני יצאתי ממנה חדשה לגמרי. מאמינה, בוטחת, 

מדברת עם ה', מתחזקת ובמיוחד מפיצה.

מאותו יום ואילך הפכתי להיות אחת מהמפיצות הגדולות 
של ספרי הרב ארוש. להפיץ את האמונה בעולם כולו, כי 
זאת הדרך הנכונה והיחידה לחיות חיים איכותיים בעולם הזה.

מצמיח
ישועה

סיפורי ישועות
על
זורעי צדקות

יש לך ספור ישועה 
לספר לנו? 
תשלח לנו ותפורסם
al5308000@gmail.com
02-5812252

נושעת על ידי 
נתינת צדקה?

ספר לנו,
סיפורך יפורסם
ותזוכה בפרס



למה יש צרות ונראה שבורא עולם לא מתערב?

מדוע עושים השתדלות אם הכל מהשמים? ומה עושים עם פחד שנכנס בלב?

שאלה: כבוד הרב, יש בעולם כל כך הרבה צרות 
וייסורים, זה נראה שבורא עולם לא מתערב?

תשובה: יהודי יקר, עליך לדעת שבורא עולם הוא זה 
שעושה את הכל, גם את מה שאתם מגדירים כצרות 

ויסורים הוא לבדו עשה עושה ויעשה.

צורת ההסתכלות שלכם לא נכונה, אתם מניחים 
שיש דבר שקורה בעולם מעצמו, ולכן יש לכם קושיות  

שכביכול השם לא מתערב. 

אם פעם יצא לך להסתכל על תמונה של החלל החיצון 
אתה מאוד תתפעל, היקום הוא אין סופי. תתבונן כמה 
האדם הוא יצור קטן מול כל הכוכבים והגלקסיות, מול 
כל המערכות האדירות שנמצאות בחלל החיצון. תחשוב 
לעצמך, אם אדם כזה קטן מול גלקסיות וכוכבים, כמה 

הוא פצפון מול הבורא שברא את כל זה.

שכל אנושי הוא אפסי מול השכל האין סופי של הבורא. 

אתה חייב להבין שבורא עולם יודע טוב מאוד מה 
שהוא עושה, ובאמת כל רצונו רק להטיב לבריותיו. מה 
שנראה בעיניך כיסורים, באמת הוא טוב גמור מושלם 
ונצחי. ומה שנראה לנו שכביכול יש אנשים שסובלים 
בעולם, זה נובע מכך שאנחנו נמצאים באמצע הסרט 
ולא מבינים את ההקשר של הסיטואציה. אם היינו 
יודעים מה קרה בתחילת הסרט הכל היה מובן ולא 

הייתה שום שאלה כלל. 

הכי חשוב לדעת ולהפנים, שבורא עולם עושה את 
הכל, והוא כולו טוב, כולו רחמים, כולו חסד. ואנחנו לא 
מסוגלים תמיד להבין את הבורא אבל אנחנו כן מאמינים 
שהכל ממנו יתברך והכל טוב. תראה להשיג את הספר 
’בגן האמונה‘, שם תמצא תשובות לכל השאלות שלך 
בהרחבה גדולה, ותתחיל בעזרת ה‘ לחיות באמונה! 
החיים עם האמונה הם גן עדן עלי אדמות, חוץ מהגן 
עדן שמחכה למאמין בעולם הבא. תן חיוך ותדע שבורא 
עולם אוהב אותך תמיד , ומשגיח על כל פרט בחיים 
שלך, כל מה שקורה איתך זה הוא עושה, והכל הוא 

רק טוב גמור ונצחי ואין שום רע.

שעה  יום  מידי  לעשות  זוכה  ב"ה  אני  שאלה: 
התבודדות, ובכל אופן נכנס לי פחד בלב שחס 
ושלום ימנע ממני הזכות להתבודד שעה ביום.  האם 
יש לכבוד הרב איזו עצה להתמדה בזה, שלעולם 

לא יעבור עלי יום בלי שעה התבודדות?

תשובה: שלמה המלך אומר במשלי (פרק כח פסוק 
יד) ”אשרי אדם מפחד תמיד“, אשריך שזה הפחד שלך 

שחלילה ימנע ממך קיום המצווה.

ב“ה, אני שמח מאוד לשמוע שאתה מתבודד, ברגע 
שיש לך את המודעות והרצון להתבודד, תהיה בטוח 
שלא יעבור עליך יום בלי שעה התבודדות. יש לנו כלל, 
וישנו ”חוק“ טבע, שבדרך שאדם רוצה לילך מוליכין אותו 
(גמרא מכות דף י עמוד ב). אם הרצון שלך לעשות 
שעה התבודדות הוא אמיתי, אתה תחזיק בעבודת 

התבודדות כל ימי חייך ואין לך מה לפחד. מה נראה לך 
שה‘ יתברך ישנה את החוקים שהוא קבע? והרי ”החוק“ 
אומר שאין דבר העומד בפני הרצון, ובדרך שאדם רוצה 

לילך מוליכין אותו, אם כן אין לך מה לפחד.  

מצד אחד תחזק את הרצון שלך להתבודד, על ידי 
שתלמד ותשמע שיעורים על מעלת ההתבודדות. ובנוסף 
מידי יום תודה לה‘ שעשית שעה התבודדות ותתפלל: 
”ה‘ תודה שעשיתי שעה התבודדות. תזכה אותי כל ימי 
חיי לעשות שעה התבודדות, שאני לא אפסיד אף יום“. 

שאלה: כבוד הרב מדבר הרבה על מעלת האמונה, 
שהכל בידיים של השם יתברך, והוא לבדו עושה 
את הכל. לאור זה, רציתי להבין איך זה מסתדר עם 
החובה של האדם לעשות השתדלות בכל תחומי 
החיים. ובפרט בענייני רפואה, שידוכים ופרנסה?

תשובה: מספרים שפעם היה יהודי אחד שהיה מתפלל 
תפילות בכל הכוח שיזכה בלוטו. ועוד איזה תפילות! 
בכל יום היה מתפלל שש שעות! המלאכים שנבראו 
מכל התפילות, באו לקב“ה, אמרו לו: ”ריבונו של עולם, 
תראה כמה תפילות הוא מתפלל! למה אתה לא נותן 
לו לזכות?!“. אמר להם הקב“ה: ”אני רוצה לתת לו רק 

שהוא עוד לא קנה כרטיס“...

זהו אמנם רק משל. ראשית, עליכם לדעת שבכל תחום 
בחיים מוטלת על האדם החובה לעשות השתדלות. 
זה דבר פשוט ומובן מאליו, עד שאני לא רואה צורך 
לדבר עליו הרבה. (כמובן שכל עניין ההשתדלות הוא 
בצורה ובדרך הנכונה, כל עניין לגופו) כל הדיבורים 
שלי מענייני אמונה הם לאנשים בריאים בנפשם, אנשים 
נורמליים שמבינים את היסוד הפשוט הזה. תארו לכם, 
אדם שמתפלל שיהיה לו בריאות והוא אוכל דברים 
מזיקים, וכי התפילה שלו תתקבל והרי הוא מזיק לעצמו 
בידיו. ולכן גם אם אמרת תודה, והתפללת תעשה את 

ההשתדלות המוטלת עליך.

אדם מתפלל: ”רבונו של עולם תזכה אותי לדעת את 
כל הש“ס בעל פה!“, והוא לא פותח גמרא, וכי התפילה 
שלו תתקבל?! בכל דבר צריך לשלב תפילה מצד אחד, 

ועשייה מצד שני.

פעם אחת ראה רבי נחמן מברסלב את גדול תלמידיו, 
רבי נתן מברסלב זיע“א, שחסר לו כפתור בחולצה. 
שאל אותו: ”התפללת שיהיה לך כפתור על החולצה?“. 
רבי נתן התפלא: ”וכי גם על כפתור בחולצה צריכים 
להתפלל?“, ענה לו רבינו: ”אתה חושב שיש לך כח 
לתפור כפתור בלי עזרה מה‘ יתברך?“.  התפילה נותנת 
לך את ההבנה שכל כח שיש לך זה מה‘, אז ודאי 
שרבי נתן אחרי המעשה הזה התפלל. אבל האם לאחר 
התפילה הוא ישב וחיכה שהכפתור יבוא ויתפור את 
עצמו?!  גם צריך להתפלל על עצם המעשה: ”רבונו של 
עולם, תזכה אותי שאשתי תתפור לי את הכפתור“. לא 
משנה איך, העיקר שתתפלל לפי מה שצריך ותעשה! 
ודאי שצריכים לעשות. ותמיד תזכרו! אנחנו מדברים 

לאנשים נורמליים, שחובת ההשתדלות ברורה להם.

שו"ת אקטואלי
השאלות שלכם, התשובות של הרב

שידור חי
על ידי הרב שלום ארוש שליט"א
בכל יום שלישי, בשעה 20:00

שאלות ותשובות

ניתן לשלוח שאלות במייל
me5812210@gmail.com
או כמסרון לנייד:
052-6672221



הרב ר' שלמה לוריא אשכנזי המכונה המהרש"ל זיע"א נולד 

בשנת ה'רע"א  בעיר בריסק, היה מצאצאי רש"י הק'. בצעירותו 

התגורר ולמד בעיר פוזנא ובגיל 25 חזר לעיר הולדתו בריסק 

ושם נשא לאישה את בתו של ר' קלמן שהיה ראש מתיבתא בעיר 

אוסטראה ומילא את מקומו לאחר שחותנו עבר לבריסק. חותנו, ר' 

קלונימוס התפרסם כבעל מופת כאשר התפלל לה' ונער שהרגו 

בכדי להעליל על היהודים, פתח את פיו וסיפר מי הרגו. המהרש"ל 

יסד ישיבה גדולה, אליה נהרו רבים ומהם יצאו גדולי ישראל. בשנת 

ה'שי"ג מונה כאב"ד ור"מ בלובלין. רבינו המהרש״ל היה קדוש 

וטהור, עניו כהלל לפני כניסתו לבית הדין להורות, היה 

מגיע אליו מוכיח מיוחד שהטיף לו מוסר ומזכיר לו את 

גודל האחריות המוטלת עליו כרב ואב בית דין, כל 

אותה עת פני המהרש"ל היו כבושות בקרקע, 

ישב והאזין למוכיחו בהכנעה.

המהרש"ל היה גאון ומעמיק, קדוש וטהור, 

בעל רוח הקודש. שנא ורדף את החנפים והצבועים, 

התנגד בחריפות ללימוד הפילוסופיה וכתב שהתורה 

חוגרת שק ומתקוננת על העוסקים בחכמה הארורה זו, 

וכתב שאף שהוא גם כן יש לו יד בחכמה זו, אבל הוא מרחיקה 

בזרוע, שאין לך מינות והריסות בהבטה זו.

יומם ולילה עסק בלימוד התורה - כשישב לחבר את הספר 

חכמת שלמה על הש"ס. נס נעשה לו בלילה אחד שלא היה לו 

להדליק כי אם נר קטן לשעור שעה והיה לומד ומשכיה שמעתתא 

כמה שעות ונרו יאיר משיך נהוריה עידן ועידנין. והוא הדבר יטמון 

ברמ"ז בהקדמת ים של שלמה שהראו לו מן השמים בנר מצווה. וגם 

בסוף הספר ים של שלמה כתב המגיה וז"ל: "ואני שמעתי ממגידי 

אמת שהמעשה שהיה כך היה. פעם אחת לאחר שנשרף ק״ק 

לובלין יע״א חיבר הגאון ז״ל הספר וכתב בלילה ספרו ולא היה לו 

כי אם נר קטן של חלב כמו חצי אצבע להשתמש לאורה ולא היה 

לו להדליק כי אם חצי שעה והצטער הגאון על זה מאד ונעשה לו 

נס ודלק הנר הקטן כל הלילה עד אור היום״.

הרבה להתכתב עם ר' משה איסרליש (הרמ"א) זיע"א למרות 

שחלק עליו בהרבה עניינים, אך מאהבתו אליו הבטיחו שיגנוז את 

מכתביו כתשמישי קדושה, ואף רבינו הרמ"א חיבבו ביותר עד שכתב 

עליו בהסכמתו לספרו: "ראוי לסמוך עליו כמשה מפי הגבורה 

בעלותו, לקבל דברי הברית שעשועי חמדתו"

הרב חיד"א  זצ"ל (שם הגדולים) כותב "ושמעתי שלמד חכמת 

האמת עם הרב מהר"ר ישראל סרוק תלמיד רבינו האר"י 

זצ"ל קרובו." ומעשה שהיה כך היה סיפר הרה"ק ר' יצחק 

מנשעחיז זלה"ה (זכרון טוב אות כ"ה) שהמהרש"ל 

היה תחילה מתנגד להאריז"ל ושלח אליו שני 

תלמידיו בערב ש"ק ובקפיצת הדרך באו 

מיד להמהרש"ל, והיה מראה עומדת נגדו, 

וראה שמאחריו נכנסו התלמידים, ושאלם 

מאין אתם וענו לו כי הם תלמידי האריז"ל, 

ושיצאו היום מארה"ק, והגידו לו סימן שהמהרש"ל 

בתפילתו היה מחשב בהלכה פלונית, ואז האמינם, 

והלכו עם המהרש"ל למרתף במערת הקרקע והראוהו 

בדרך מופת בריאת שמים וארץ, וענה המהרש"ל: מעתה אני מודה 

שדרכיכם הוא דרך רצוי להשי"ת, אבל אני אלך בדרכי שהורגלתי בו. 

תחת בית מדרשו היה חנות ובו אדם פשוט ור' אברהם שמו, באחד 

הלילות שמע המהרש"ל שר' אברהם מתעמק באחד מהסוגיות 

הקשות שבש"ס ועקב כך שלח אליו שאלה בש"ס. אך ר' אברהם 

השיבו שאינו יודע ללמוד והרי הוא עם הארץ גמור לאחר שהפציר 

בו המהרש"ל השיבו על השאלה והתחנן לפני הרב שיישאר הדבר 

בסוד. השניים המשיכו להתפלפל לאורך זמן ולפני שהמהרש"ל 

הסתלק בשנת ה'של"ג ציווה לקהל למנות את ר' אברהם לרב.  

המהרש"ל נתבקש בישיבה של מעלה בי"ב כסלו שנת של"ג ומנוחתו 

כבוד בעיר לובלין. זכותו תהא מגן וצינה עלינו אכי"ר.

אוצרות וכלי קרב

הילדים הם נשמות שבאו לתקון, וכל אחד לפי התיקון 
שלו, כך ההתמודדות איתו. יש בזה הרבה דברים עמוקים, 
שהם מעבר לבינתנו, ושהם גם מעבר לעניין של יסוד 
"המראה" והעבודה העצמית של ההורים. לכן, אחרי 
שיש להורים את העבודה העצמית, והם עושים את 

שביכולתם מצד עצמם, הם צריכים להתפלל על 
כל ילד וילד ולבקש מה': תקנני בעצה טובה 

מלפניך, שאדע איך לגשת אל הילד הזה, 
ואיך ללכת איתו.

שמספר  להגיד,  שאפשר  נמצא, 
הבעיות והניסיונות בחינוך של הילדים, 

הם כמספר הילדים, כי כל ילד הוא נשמה 
בפני עצמה עם ניסיון משלו. לכן אי אפשר 

לכתוב כללים ושיטות בחינוך, מלבד היסודות 
שקשורים לתיקון העצמי של ההורים, כמו אהבה, 

שמחה, סבלנות וכו'. כי אם היינו רוצים לכתוב עצות 
פרטיות איך להתמודד עם כל ילד, היינו צריכים לכתב 

ספר חינוך מיוחד לכל ילד לפי מה שמתאים לו.

לכן העצה הכללית, שהאדם ישתדל להתפלל כל יום 
ולבקש מה' שיתן לו אמונה שלמה והרבה סבלנות וארך 
רוח ואריכות אפיים, ועצה נכונה איך להתנהג עם כל 
ילד וילד ובכל עניין ועניין. וכל זה אפילו כשהבעיות הן 

נורמליות, כל שכן אם יש בעיות חריגות וקשיים מיוחדים, 
שאז צריכים להתחזק להאריך בתפלה על אותו ילד יום 

יום. ובמיוחד האם שכח התפילה שלה גדול. 

נפלאה  התייחסות  הקדוש  בזוהר  שמצאנו  כפי 
לתפקידה של האם בחנוך הילדים (תרגם ללשון הקדש): 
"בא וראה. כאשר ילד אינו עושה רצונו של אביו, על 
אמו מוטלת המצוה להלקותו ולהוליכו בדרך 
הישר... ולא על אביו מטל ליסרו אלא דוקא 
על אמו, משום שהיא מופקדת על הבית, 
וכל האוצרות וכל כלי הקרב נמסרו 
בידיה, והיא צריכה להנהיג בניה בדרך 
הישר לעשות רצון המלך". (זוהר חדש 
סתרי אותיות). מה הם אותם אוצרות 
וכלי קרב, שהזוהר כותב שהם נמסרו 
לאשה? אוצרות  -הם תכונות הנפש וחכמת 
הנשים, וכלי הקרב - הם התפלה, שרבינו הקדוש 
מכנה אותה – כלי זין, כמובא (ק. לקוטי מוהר"ן ב): 
"עקר הכלי זין של איש הישראלי הוא התפילה, וכל 
המלחמות שצריך האדם לכבוש, הן מלחמת היצר 
הרע הן שארי מלחמות עם המונעים והחולקים – הכל 
על ידי תפילתו..." נמצא, שתפקידה של האישה אינו 
מסתכם רק בניהול הגשמי של הבית, והדאגה לצרכיהם 
הגשמיים של הילדים, אלא מושג ברור עוד יותר עד 
כמה השעה התבודדות נצרכת לכל אשה, כי בלעדיה 

היא לא תוכל למלאת את תפקידה בבית, ולהדריך 
ולהנהיג את בניה.

כאשר יש לאשה שעה התבודדות, והיא מקדישה חלק 
מההתבודדות לתפילה על הילדים, אזי כל ההתמודדות 
עם חינוך הילדים נעשית קלה מאד. כי ה' כל יכול, ובידו 
הכל, וכל מה שהאם צריכה מכל ילד וילד, שיעשה, 
שישתפר וכד', היא מבקשת מה' שיתן בליבם וידריך 

אותם לקיימו, ובזה היא מבטיחה את הצלחת ילדיה.

אפילו עשר דקות בלבד, שמקדישה בכל יום לתפילה 
על ילדיה, ישנו את כל מהלך חייהם וישפיעו להם שפע 
גדול. אין אנו יכולים לשער בדעתנו את הכח וההשפעה 
שיש לתפילה כאשר האדם מתמיד להקדיש לה פרק 
זמן מסוים בכל יום. אותן עשר דקות מצטרפות זו לזו 
ומגיעות לסך עצום של תפילות, כי עשר דקות ביום, זה 
יוצא ששים שעות בשנה ו-600 שעות בעשר שנים וכו', 
שמהפירות של התפילות הרבות האלו, ההורים יאכלו 
ויהנו, והקרן תהיה קימת להם לעולם הבא לנצח נצחים.

וטוב שתתפלל באותן עשר דקות, הן על אותם הדברים 
התלויים בה, כגון שתהיה לה סייעתא דשמיא, ושתדע 
להבין לליבם ולמצוא את הדרך לעודדם ללכת בדרך 
הישר וכד', והן בכלליות – שירחם עליהם ה' וישמור 
אותם מהשפעות רעות, ויזכה אותם לאהבת התורה 

ולמידות טובות וכד'.

הסדרה לשלום הבית
מאת  הרב שלום ארוש
052-2240696

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

ר' שלמה לוריא אשכנזי
מהרש"ל זיע"א
יב כסלו

שלום הבית שלי
הרב שלום ארוש שליט"א



”אינני מבין לאדינו“

מדוע רבי שלום הדאיה מסרב לעשות 
הבדלה ומכבד את בנו בהיותו נער 

צעיר?

ומדוע מעדיף לגור במקום 
בו הוא לא מבין את השפה?

”כבודו מוזמן לגור בשכונת הבוכרים“, 
הציעו יהודים מבני ה עדה הספרדית בירושלים 

לגאון רבי שלום הדאיה (יום פטירתו יג בכסלו), 
שעלה לארץ הקודש מארם צובא. 

לגור  העדיף  הוא  סירב בתוקף.  שלום  רבי  אולם 
בשכונת ’אוהל משה‘, שבתיה נחשבו קטנים וישנים 
מאוד ביחס לבתים בשכונת הבוכרים, וטעמו לא נודע 

עד לאחר זמן רב. 

מגדולי ארם צובא היה רבי שלום הדאיה. יתום מגיל 
צעיר מאוד, ומלומד בייסורים גם בחייו הבוגרים; רבים 
מילדיו נפטרו על פניו, אולם עם כל זאת שקד על דלתי 
התורה וצמח ועלה בה. לימים, כאשר השתקע בירושלים 
עיר הקודש זכה לכהן בראש ישיבת המקובלים ’בית אל‘ 
ולהיות ממוריו של הגאון רבי מרדכי שרעבי בתורת הסוד. 

בנו של רבי שלום הדאיה, הגאון רבי עובדיה, בעל 
שו“ת ’ישכיל עבדי‘, מספר: 

”פעם אחת בשנת תרס“ו בערך, הגיעו אל ביתנו מספר 
שכנים לשמוע הבדלה מאבא, כפי שנהגו מדי מוצאי 
שבת. אולם באותו מוצאי שבת סירב אבא להבדיל על 
הכוס וביקש ממני שאעשה הבדלה במקומו ואוציא את 

השומעים ידי חובתם. 

”לא הבנתי מפני מה אבא מסרב לעשות הבדלה 
בעצמו ונותן לי, נער צעיר, להבדיל במקומו, אולם כמובן 

לא סירבתי. 

”באותו לילה הגיע לביתנו אחד החכמים שישב ללמוד 
עם אבא במשך כל הלילה. בלילה השני חזר ונשנה 
הדבר: החכם הגיע לביתנו והתיישב ללמוד עם אבא 
במשך כל הלילה. הבנתי שיש דברים בגו והחלטתי 

לעקוב אחרי הנהגותיו של אבא. 

”לא היה צורך במעקב לזמן רב. כבר למחרת גיליתי 
שאבא אינו אוכל את הארוחה ששלחנו לו לבית המדרש. 
במשך השעות הבאות בחנתי את התנהגותו של אבא 

וגיליתי שאכן אינו מביא אל פיו כל דבר מאכל. 

”או אז הבנתי את הסיבה שסירב אבא להבדיל על 

הכוס 
צאי  במו

רצה שבת,  ן  שכ
ג  ו ה נ שבוע ל תו  באו

ת  י נ ע ת א ’ שהי  , הפסקה‘
תענית המתחילה ממוצאי שבת עד לליל שבת הבא. 

במשך שבוע שלם! אולם אבא לא חפץ שידעו אודות 
תעניתו, ולכן כיבד אותי לערוך הבדלה באין אומר 

ודברים“. 

***

כמו שסופר, עם עלייתו מארם צובא לארץ הקודש 
- סירב רבי שלום הדאיה להתגורר בשכונת הבוכרים 

ובחר לגור דווקא בשכונת ’אוהל משה‘. 

לאחר תקופת זמן, נשאל רבי שלום על ידי אחד 
ממקורביו לפשר העניין, ואז נוכחו הסובבים לדעת עד 
כמה נזהר אותו צדיק בכל מצוות התורה קלה כבחמורה, 

ועד היכן הגיעו חשבונותיו בענייני עבודת השם. 

וכה ענה רבי שלום בפשטות: ”בשכונת הבוכרים 
מדברים התושבים ערבית, שפה שאני מבין מעיר מולדתי 
חאלב. לעומת זאת, בשכונת ’אוהל משה‘ מצויים יהודים 
מאזור סלוניקי והם מדברים בשפת ילדותם - לאדינו. 

את שפת הלאדינו אינני מבין, לכן אני מעדיף לגור 
בשכונה שאינני מבין את שפת התושבים בה, כדי שאם 
חלילה ידברו לשון הרע - לא אכשל בכך באקראי“...

וזאת יש לזכור: ראש ישיבת המקובלים היה רבי 
שלום, תלמיד חכם שעשה את רוב זמנו בין כותלי 
בית המדרש ובוודאי לא כילה את זמנו בשיחות רֵעים.

ועם כל זאת העדיף לגור בדירה קטנה ופשוטה, 
והעיקר לא להיכנס חלילה וחס לחשש לשון הרע...

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

אימא רחל, מהיכן לָקַחְתְּ את הכוח לחיות?

לדעתי התשובה נעוצה בגוף המעשה. אדם מאבד 
את הכוח לחיות כאשר לוקחים לו את הדבר שממלא 
את כל ישותו, אם זה אהבה, בן משפחה, מפעל חיים 
או כל דבר אחר. כאשר זה הולך לאיבוד, אין לו במה 
להיאחז כי כל דבר אחר לא יכול באמת להשלים 

את החלל שנפער.

אבל יש דבר עמוק מאוד שבכוחו לתת משמעות 
לכל בן אנוש עלי אדמות:

הדבר העמוק ביותר והגדול ביותר הוא לעשות 
טובה למישהו אחר!

רחל לא איבדה את כל חלום חייה לחינם. היא 
עשתה את זה עבור אחותה! את הדבר שהיא הכי 
רצתה לעצמה היא נתנה במתנה גמורה לאחותה. 
נכון שזה אצילי, נכון שזה קשה, נכון שזו מסירות 
נפש – אבל הדבר הזה בכוחו גם למלא את הנפש, 
בכוחו גם לרפא את הנפש, ובכוחו לתת לכולנו טעם 
לחיים. הרב שלמה קרליבך מספר על יהודי ניצול 
שואה ששמע בילדותו שלפני המלחמה מהאדמו"ר 
מפיאסצ'נה שהיה משנן באוזני התלמידים "הדבר 
הגדול ביותר הוא לעשות טובה למישהו אחר". והוא 
סיפר לרב קרליבך שהוא איבד הכול במלחמה, 
ובכל פעם שאיבד את הכוח לחיות ורצה לגשת 
לגדרות המחושמלות – הוא היה נזכר בדיבורים 
האלה ומקבל כוחות. הוא אמר לעצמו "נכון, אני 
מיואש מהחיים, אבל לעשות טובה למישהו אני יכול? 
אני יכול להקשיב לאדם שבור לב? אני יכול לעזור 
לחבר? לעודד חבר? אז יש לי בשביל מה לחיות".

הכוח לתת הוא הכוח לחיות. זה הכוח שהחזיק את 
רחל אימנו בניסיון חייה, וזה הכוח שהחזיק יהודים 
בעמק הבכא, וזה הכוח שלָ ושלְ. אם על החיים 
שלך כבר ויתרת – תחיה בשביל ה', בשביל הבנים 
שלו. אם על השמחה שלך כבר ויתרת – תחיה 
בשביל לשמח יהודי. באיזה שהוא מקום, דווקא 
בזמנים הקשים ביותר בחיים שלך, כשכבר אין לך 
כוח לחיות – אתה מגיע למקום הכי גבוה בעולם, 
מקום שבו אין לך סיבות לחיות בשביל עצמך, ואתה 
מוכן לחיות בשביל מטרה ותכלית, בשביל ה', בשביל 
עם ישראל, בשביל הילדים שלך, בשביל עני ברחוב 
שאתה בכלל לא מכיר. הרבה צדיקים רצו להגיע 

למקום כזה בחיים ורק מעטים הגיעו.

לכן אחים יקרים, תמשיכו לחיות, אם לא בשביל 
עצמכם, אז בשביל שיהודים אחרים יחיו, בשביל 
בשביל  ובחסד,  בטוב  מלא  יהיה  הזה  שהעולם 
בספרי  ורחמנותו.  ה'  מלכות  בעולם  שתתגלה 
הקבלה מובא שהאור שנברא בתחילת הבריאה 
היה אור החסד, זה האור שגירש את כל החושך 
והתוהו ובוהו, תיתנו לאור החסד הזה לגרש את כל 
החושך מהחיים שלכם ולהאיר את החיים שלכם 

ולמלא אתכם במילוי העמוק ביותר.

בורא עולם אוהב אתכם, הוא צריך אתכם כאן 
בעולם. העולם הוא לא אותו עולם בלעדיכם.

באהבה, הרב שלום ארוש. 



 מדיני קבלת שבת ותפילת ערבית של שבת
נוהגים הקהל להפוך פניהם בשעת קבלת שבת 
כשאומרים ”לכה דודי“, לאיזה צד יש להפוך את 

פניו? 

הופכים פניהם לצד מערב, ולאו דווקא 
לצד ההפוך מארון הקודש, וסימן לדבר 

שיפנה לצד שבו השמש שוקעת. 
וכמה טעמים לדבר:

על פי הגמרא (בבא בתרא כ“ה)  א. 
שהשכינה נמצאת במערב. 

הרמב“ם בספר מורה נבוכים  ב. 
(חלק ג‘ פרק מ“ה) כתב טעם שאברהם 

אבינו עליו השלום לאחר עקידת יצחק, 
קבע את מקום בית קודש הקדשים בצד 

מערב ולכן השכינה במערב. 

בספר יערות דבש (לרבינו יהונתן אייבשיץ חלק ב‘ דרוש ו‘)  ג. 
כתב שקבלת שבת היא סוד נר המערבי תורתינו 
הקדושה, וכל החכמות משתלשלות ממנה, ולכן 

יש לפנות לצד מערב דווקא.

מנהג הספרדים שהחזן מנגן את הקדיש הראשון 

של ערבית של שבת, מה הטעם לדבר זה?

מנהג זה הוא מנהג קדמון, וכתבו הפוסקים שעדיף 
שהש“ץ ינגן בלחן שירי קודש הידועים לקהל 
(שו“ת יחוה דעת חלק ב‘ סימן ה‘) ושני טעמים נאמרו 

בדבר:

בספר חסידים (סימן קנ“ח) כתב  א. 
שעל ידי הניגון מתעוררת הכוונה, 
ולכן טוב שיתחיל בניגון שמעורר 
את ליבו, וימשיך באותו הניגון את 

התפילה.

רבינו יוסף חיים בספר בניהו  ב. 
(ברכות דף ו‘) כתב הטעם שכששומעים כוחות 

הסטרא אחרא שהחזן מנגן חושבים שבא לשיר 
ועוזבים אותו והולים להם ואינם מקטרגים, והוסיף 
שם שמצא לזה ראיה מדברי הזוהר הקדוש שהשטן 
אינו יכול לשמוע זמר ושירה, אלא נהנה מאבל 

וקינה, ועל ידי השירה מגרשים אותו. 

בתפילת ערבית נוהגים לומר פסוקי ”ושמרו בני 

ישראל את השבת“, מה הטעם בזה? 

בפסוקים אלו יש סודות עמוקים -

בפסוק ”ושמרו“ יש אחת עשרה תיבות, לומר שעל 
ידי שמירת שבת ניצול מי“א ארורים שכתובים בתורה, 
ובפסוק ”ביני ובין בני ישראל“ יש עשרים תיבות כנגד 
עשרים דורות מאדם הראשון ועד אברהם אבינו שלא 
שמרו שבת, עד שבא אברהם אבינו ושמר את השבת.

ספר שיבת ציון (שער ד‘ אות ל“ט) על פי הזוהר 
הקדוש (תרומה קל“ח) ובספר אבודרהם (מעריב של 
שבת) כתב שאומרים פסוקים אלו לרמוז שאם ישמרו 

ישראל את השבת כראוי מיד נגאלים.

מה הטעם שתפילות שבת שונות זו מזו ואינן בנוסח 
אחד כפי שיש בתפילות החול?

בתפילות שבת בליל שבת אומרים ”אתה קידשת“, 
ובבוקר בשחרית אומרים ”ישמח משה“, במוסף אומרים 

”תכנת שבת“, ובמנחה אומרים ”אתה אחד“

והטעם מבואר במחזור ויטרי (סימן קלט) שזה כנגד 
ארבע שבתות, ”אתה קידשת“ – כנגד שבת בראשית, 
”ישמח משה“ – בשבת של מתן תורה, ”תכנת שבת“ – 
כנגד מצוות השבת שנצטוו במרה, ”אתה אחד“ – לשבת 

לעתיד לבא.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

הַשְׁלֵמוּת- תפילה

בפרשתינו יש להתבונן בכמה פסוקים שלכאורה נראים 
תמוהים.  מובא בפרשה (כח.כ) "וידר יעקב נדר לאמר 

אם יהיה אלקים עמדי ושמרני בדרך הזה" 

יש להבין - הרי יעקב כבר הובטח בחלום שה' ישמרהו 
ויצליח דרכו. מדוע א"כ, היה צריך לבקש (ולנדור) שה' 

ישמרהו ויצליח דרכו וכו'? 

עוד יש להתבונן, דהרי כבר נתברך יעקב מפי יצחק 
אביו: "ויתן לך האלקים מטל השמים ומשמני הארץ 
וכו'"- דנתברך בכל השפע שבעולם. ומדוע היה צריך 

להתפלל בשביל "לחם לאכול ובגד ללבוש"? 

כמו כן בפרשה הקודמת "ויעתר יצחק לנוכח אישתו כי 
עקרה היא, וכו' מדוע היה צריך יצחק להתפלל על בנים 
בעוד הייתה לו הבטחה מאת הקב"ה כי ברך אברכך וכו'.

ואפשר לתרץ זאת על פי האמור בדברי מוהרנ"ת (ל"ה 
יו"ד - הלכות מילה ה"ה) וזה לשונו: עִקַּר בְּרִיאַת הָעוֹלָם 
הָיָה בִּשְׁבִיל הָאָדָם הַבַּעַל בְּחִירָה, הַיְנוּ שֶׁה' יִתְבָּרַ בָּרָא 
אֶת הָעוֹלָם שֶׁיִּהְיֶה הַכּלֹ נִמְסָר בְּיַד הָאָדָם שֶׁהָאָדָם דַּיְקָא 
יַעֲשֶה כֵּלִים וְצִנּוֹרוֹת לְהַמְשִׁי שִׁפְעוֹ וְחַסְדּוֹ יִתְבָּרַ לְמַטָּה 
וּבְא תִּקּוּנֵי הַכֵּלִים הַנַּעֲשִים עַל יְדֵי הָאָדָם אֵין שֶׁפַע הַחֶסֶד 
יָכוֹל לֵירֵד לְמַטָּה כִּי אִם יֵרֵד הַחֶסֶד קֹדֶם תִּקּוּנֵי הַכֵּלִים 
יִהְיֶה בִּבְחִינַת רִבּוּי הַשֶּׁמֶן הַגּוֹרֵם כִּבּוּי הַנֵּר וַאֲזַי הַחֶסֶד 
נִתְהַפֵּ לְדִין קָשֶׁה חַס וְשָׁלוֹם, וְעִקַּר תִּקּוּן הַכֵּלִים הוּא 
עַל יְדֵי תּוֹרָה וּתְפִלָּה וְהָעִקָּר עַל יְדֵי תְּפִלָּה. והכי איתא 

בספר דעת תורה (פר' בראשית ב) המשגיח הג"ר ירוחם 
ליבוביץ ממיר זצ"ל,  וז"ל - הנה זה יסוד בבריאה כולה 
שאין נותנים שום דבר בלא תפילה, והוא אמנם חידוש 
וגילוי גדול בענין התפלה, וכשנעיין בשטחיות הספורים 
בתורה נראה ברור זה הסוד.  הנה לנו האבות הקדושים 
ולא השיגו שום דבר בלא תפילה. ויאמר אברם ה"א מה 
תתן לי ואנכי הולך ערירי ושרי עקרה אין לה ולד, ולא 
ניתן לה אלא בתפילה. וכן ביצחק ורבקה, ויעתר יצחק 
לה' לנוכח אשתו, הרבה והפציר בתפילה. וכן בלאה 
ורחל: וירא ה' כי שנואה לאה ויפתח את רחמה ורחל 
עקרה, עד שאמרה ליעקב "הבה לי בנים וכו'". (ואם כי 
יעקב אמר לה: "התחת א' אנכי", מ"מ די לנו בההו"א 
של רחל), וכן אמרה להלן וגם שמע בקלי, ובלא תפילה 

לא היו משיגות כלום. 

וכן ביעקב מצינו אצלו כמה פעמים תפילותיו לה', 
בצרת עשו, בצרת שכם, ובצרת יוסף ובנימין, והכי לא 
היה להם לאבות ולאמהות הק' די זכותים במה שיושעו?! 
ואעפ"כ לא בא אליהם כלום בלא תפלה.  ומה לנו יותר 
מזה, הלא כל גאולת מצרים אשר כבר הובטחו עליה, 
ונשבע ה' על זה לאברהם ליצחק וליעקב, ואף על פי 
כן הנה נאמר וישמע א' את נאקתם, ובלא תפילה לא 
היו נגאלים. וכן במעשה העגל, וכן במרגלים, וכן בקרח, 

הכל לא נושעו אלא דוקא על ידי תפלה. וכו'. 

וזה המסר הגדול בפרשה שלנו בפרט ובכל התורה 
בפרט, האדם שיקבל בלי תפילה כל דבר לא רק שזה לא 
יועיל לו, אלא לעיתים אף יזיק לו, כי יכנס בזה למחשבה 

שכאילו חייבים לו משהו בזה העולם, ובאמת לא חייבים 
לו כלום, אך כשהאדם מתמיד בתפילה ומבקש ומעתיר 
לקדוש ברוך הוא ומקבל, הנה ע"י כך הוא מתחזק 
באמונה, והוא לומד מזה ויודע שכל החסרונות שלנו 
הם אך ורק למטרה אחת כדי שנתקרב לקדוש ברוך 
הוא, הנה כי כן זה המסר שלמדנו מאבותינו הקדושים 
שבלי תפילה, הגם שהקדוש ברוך הוא יבטיח לך עדיין 

חייבים להתפלל אליו.

הָיוּ מְבַאֲרִים בְּדִבְרֵי רַבֵּנוּ בְּסֵפֶר הַמִּדּוֹת אוֹת 
תְּשׁוּבָה, שֶׁכָּתַב: "מִי שֶׁרוֹצֶה לָשׁוּב יִזָּהֵר מִלִּהְיוֹת בַּעַל 
חוֹב", כִּי אָדָם שֶׁמַּאֲמִין בְּמַאֲמָרָם זִכְרוֹנָם לִבְרָכָה 
 "ְשֶׁאמְרוּ (אבות ב): "שׁוּב יוֹם אֶחָד לִפְנֵי מִתָת
וְדָרְשׁוּ רַבּוֹתֵינוּ זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה (אדר"נ טו) יַעֲשֶׂה 
תְּשׁוּבָה הַיּוֹם שֶׁמָּא יָמוּת לְמָחָר, אֵי הוֹלֵ וְלוֹוֶה 
מָעוֹת מֵאֲנָשִׁים, כִּי פֶּן וְאוּלַי יָמוּת בֶּאֱמֶת לְמָחָר, וּמִי 

הוּא זֶה שֶׁיִּפְרַע חוֹבוֹתָיו. (שיש"ק ד- סה) 

הַנִּכְנַס  זֶה  אֶת  לְהַשְׁקִיט  אַנַ"שׁ  רוֹצִים  כְּשֶׁהָיוּ 
בִּתְּחוּמוֹ שֶׁל חֲבֵרוֹ וּמַקְשֶׁה עָלָיו כָּל מִינֵי קֻשְׁיוֹת 
שֶׁל מַה בְּכַ, הָיוּ פּוֹנִים אֵלָיו בְּנִיחוּתָא וְאוֹמְרִים 
לוֹ: שְׁאָלֵנִי נָא קֻשְׁיוֹת בְּרֶסְלָבָאִיּוֹת מְקוֹרִיּוֹת, כְּגוֹן 
הַאִם הִתְחַזַקְתָּ לְהִתְעוֹרֵר בַּחֲצוֹת לַיְלָה אוֹ לְפָחוֹת 
בְּהַשְּׁכָּמָה? וְהַאִם הִתְבּוֹדַדְתָּ הַיּוֹם? וְכַדּוֹמֶה, וְנָא אַל 
תִּשְׁאָלֵנִי קֻשְׁיוֹת הֶבֶל וּסְרַק בְּעִנְיָנַי הַפְּרָטִיִּים שֶׁאינָם 

נוֹגְעִים לְ. (שם ד-פה)


